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S’acaba l’estiu i amb ell, les va-
cances. És cert que segurament 
hi ha hagut molta gent que no 
les ha pogut gaudir per la situ-
ació actual, però el fet és que ja 
som a mitjans de setembre i la 
normalitat, o el que sigui en què 
s’acabi transformant aquesta 
nova situació, ha començat. Per 
què dic que ha començat ara, si 
fa temps que va acabar el con-
fi nament? Per una cosa molt 
senzilla. No estaríem del tot 
tranquils fi ns que no es produís 
la tan esperada tornada a l’esco-
la. Han començat els cribratges 
i ja han aparegut persones con-
tagiades amb el consegüent aï-
llament de determinats grups, 
docents i no docents. La realitat 
és que ens trobem en una etapa 
estranya en la qual fa la sensa-
ció que tenim l’espasa de Dàmo-
cles sobre els nostres caps.

Si bé sembla que els proto-
cols establerts són els correctes, 
no serà fi ns que ens enfrontem 
amb el problema de manera 
quotidiana que sabrem si tot 
funciona correctament. Però 
aquesta espasa pesa i ens brin-
da, sobretot, alguna cosa que en 
línies generals no ens agrada: 
incertesa.

Per als nois i noies de totes 
les edats, perquè no saben amb 
seguretat quantes classes pre-
sencials arribaran a tenir; i per 
als pares, perquè si els nens no 
poden anar a classe, algú els ha 
de cuidar. I justament, la gran 
difi cultat d’aquesta pandèmia, 
és que els avis no podran donar 
un cop de mà, ja que formen 
part o són més susceptibles de 
ser membres del grup de risc. I 
fi nalment, per a tots els treba-
lladors del sector de l’educació, 

començant pel professorat i 
acabant pel personal que s’en-
carrega de mantenir les instal-
lacions en ordre, que viuran 
aquest nou curs com un autèn-
tic dia a dia. Una quotidianitat 
que dependrà del fet que cap 
resultat positiu obligui a confi -
nar persones i tancar grups de 
treball dins de les aules.

En defi nitiva, un panorama 
incert que se’ns presenta a tots 
com a societat i que espero que 
puguem transitar amb tota la 
calma possible i amb el civisme 
que, com a norma general, ens 

ha caracteritzat en tot aquest 
temps que hem transcorregut 
des que va començar el confi na-
ment les primeres setmanes de 
març. Tant de bo que aquest any 
2020, que defi nitivament en-
trarà als llibres d’història, aca-
bi de la millor manera possible 
i que el 2021 ens rebi amb una 
vacuna, un tractament o el que 
sigui que la ciència pugui de-
senvolupar, perquè les nostres 
vides tornin a la normalitat. I 
creuem els dits perquè aques-
ta normalitat no vingui amb 
cap l’adjectiu, com ara nova, al 
davant i puguem recuperar els 
hàbits de sempre, que tan bé 
ens fan, quan es tracta de soci-
alitzar i de compartir el que ens 
agrada amb la nostra gent. I si 
es pot, millor amb una cervesa 
que amb una espasa.

Xavier Espot es prepara per pre-
sentar al Consell General un 
discurs d’orientació política del 
govern liberal-conservador sobre 
la base de la proposta Horitzó 23 
que va exposar a fi nals de juliol.

Una proposta, limitada a l’ho-
ritzó de les pròximes eleccions, 
que no parla de les entitats ban-
càries andorranes ni la positiva 
aportació que poden fer –que 
haurien de fer– a la reactivació 
de l’economia.

Tot i que Xavier Espot sembla 
que ho ignora –o ho amaga– hi 
ha un escenari complicat per al 
sistema fi nancer andorrà. Està 
sobredimensionat i a més pateix 
d’una sèrie de debilitats intrínse-
ques associades a les seves pròpi-
es característiques.

La primera és no disposar 
d’un banc central que li doni 
suport com a prestador de dar-
rera instància. Davant qualsevol 
situació eventual d’alarma que 
dugués a una retirada signifi ca-
tiva de dipòsits per part dels cli-
ents, els bancs afectats, tot i ser 
solvents, no disposarien de la 
liquiditat sufi cient per atendre 
els reintegraments i no podrien 
recórrer a ningú perquè els pro-
porcionés la liquiditat necessà-
ria per fer-hi front.

Mentre que, en el cas de dis-
posar d’un banc central que ac-
tués com a prestador de darrera 
instància, aquest podria propor-
cionar al banc (sempre, és clar, 
que aquest sigui solvent i per 
tant disposés de garanties per re-
tornar aquests diners més enda-
vant) els recursos líquids neces-
saris, i aquest podria, així, pagar 
als seus dipositants.

La segona debilitat estruc-
tural del sistema bancari prové 
del fet que el país, tot i utilitzar 
l’euro com a moneda, no és mem-
bre ni de la Unió Europea, ni de 
la Unió Monetària Europea. Per 
tant, no té accés al Banc Central 
Europeu, ni té manera d’emetre 
euros per proporcionar liquiditat 
als bancs.

I la tercera debilitat és que el 
Govern, encara que ho volgués, 
no té capacitat econòmica su-
fi cient per fer front a una crisi 

bancària, vista la desproporció 
existent entre els compromisos 
adquirits pel conjunt d’entitats 
bancàries andorranes i la capa-
citat econòmica total d’Andorra. 

La primera d’aquestes debi-
litats: no disposar d’un presta-
dor de darrera instància, és una 
qüestió greu, perquè això sig-
nifi ca que el país no disposa de 
mecanismes de suport fi nancer 
que puguin actuar en situacions 
d’estrès en les quals es precisa li-
quiditat i el mercat no la propor-
ciona. És un dèfi cit molt difícil 
de resoldre, per a un país de la 

dimensió i de les característiques 
d’Andorra, que no té, ni sembla 
realista pensar que pugui arribar 
a tenir, una moneda pròpia, ni 
tampoc un banc central que en 
pugui emetre en cas de necessi-
tat en base a les garanties apor-
tades per les mateixes entitats 
bancàries.

Aquest és, doncs, un proble-
ma central del país, que fa temps 
que és objecte d’atenció per part 
nostra. Fa un parell d’anys aques-
ta preocupació va arribar al de-
bat públic. Aleshores, però, la 
controvèrsia sobre la necessitat 
i possibilitat de cercar un pres-
tador fi nal per al sector fi nancer 
es va barrejar, per part del go-
vern, amb l’inici dels tràmits per 
aconseguir l’adhesió d’Andorra al 
Fons Monetari Internacional.

Tanmateix era prou clar que 
l’eventual ingrés a l’FMI mai 
no podria cobrir el dèfi cit de la 
no-disposició d’un prestador de 
darrera instància per al sector 
fi nancer.

Jean Paul Pollin, professor 
de la Universitat d’Orleans, es 
manifestà de forma clara, en 
una nota a la Comissió Especial 
de Vigilància i Prevenció de Risc 
per a l’Estabilitat Financera, afi r-
mant que l’adhesió a l’FMI no 
resoldrà el problema central del 
prestador de darrera instància, 
perquè l’FMI no intervé per aju-
dar directament un sector en cri-
si i encara menys les institucions 
en difi cultat.

Comencem el curs amb una 
incògnita sobre l’activitat bancà-
ria a Andorra i sense que el Go-
vern tingui cap plantejament clar 
sobre el futur del sector fi nancer.
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L’espasa pesa i ens 
dona una cosa que no 
ens acaba d’agradar 
gaire: incertesa
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